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W niedzielň, 14 stycznia odbyğ siň 26 

Finağ Wielkiej Orkiestry świŃtecznej 

Pomocy. PieniŃdze na sprzňt medyczny 

ĂDLA WYRčWNANIA SZANS W 

LECZENIU NOWORODKčWò zbie-

rano r·wnieŨ w naszej gminie. Sztab 

zostağ zorganizowany przez naszŃ bi-

bliotekň. Byğ to juŨ trzeci finağ organizo-

wany przez nas, a 20 w KuŦni Racibor-

skiej. Zebrana kwota wyniosğa  

         26 052,90 zğ.  

To najwyŨsza kwota, jakŃ udağo siň uzy-

skaĺ od czasu, kiedy sztab WOśP two-

rzony jest w KuŦni. Tak wysoka kwota 

to zasğuga wielu os·b: 

Wolontariuszy- tych kwestujŃcych z 

puszkami i tych, kt·rzy pracowali w 

sztabie przy organizacji cağego przedsiň-

wziňcia, DarczyŒc·w- tych kt·rzy poda-

rowali rozmaite przedmioty na aukcjň 

oraz tych, kt·rzy materialnie wsparli 

organizacjň finağu (nakarmili nas ).  
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26 Finağ Wielkiej 

Orkiestry świŃtecznej 

Pomocy  

Sala widowiskowa podczas aukcji 

Plac Zwyciňstwa  

¶ Plany odnowienia i modyfi-

kacji  

¶ 18-tonowy gğaz  

¶ Wizyta przedstawiciela IPN 

w KuŦni Raciborskiej 

Om·wienie plan·w odnowienia i 

modyfikacji wizerunku Pomnika 

Zwyciňstwa oraz pomnika ku czci 

polegğych kuŦnian zlokalizowanym 

na terenie koŜcioğa parafialnego by-

ğo tematem spotkania przedstawicie-

li samorzŃdu Gminy KuŦnia Raci-

borska z przedstawicielem IPN, kt·-

re odbyğo siň w Ŝrodň, 21 lutego. 

Spotkanie byğo nastňpstwem kilku-

miesiňcznej korespondencji, jakŃ 

UrzŃd Miejski prowadziğ z Instytu-

tem Pamiňci Narodowej w sprawie 

wymienionych wyŨej pomnik·w. 

Stronň samorzŃdowŃ reprezentowa-

li: burmistrz Paweğ Macha, wicebur-

mistrz Sylwia Brzezicka-Tesarczyk, 

przewodniczŃca Rady Miejskiej Sa-

bina Chroboczek-Wierzchowska, 

sekretarz Dominik Klimanek, pra-

cownicy Urzňdu: Dominika Turkie-

wicz i Marcin Gağuszka-Biernacki 

oraz przewodniczŃca Koğa TMZR 

Halina Wyjadğowska.  C.d. str. 15 

Podsumowanie 26 

FinaĠu Wielkiej Orkie-

stry ƏwiŇtecznej Po-

mocy  

Plany odnowienia i 

modyfikacji Placu 

ZwyciŖstwa  

RAFAMET realizuje 

nowe zam·wienia  

Smog i Program Ogra-

niczania Niskiej Emi-

sji  

NajwaƬniejsze gmin-

ne inwestycje 

Dane dotyczŇce ewi-

dencji ludnoƐci  

Sylwia Brzezicka-

Tesarczyk nowym wi-

ceburmistrzem Kuƪni 

Raciborskiej 

Od marca pĠacimy 

wiŖcej za Ɛmieci 

Co sĠychaĻ w remi-

zach Ochotniczych 

StraƬy PoƬarnych  

GarƐĻ informacji ze 

szk·Ġ i przedszkoli 

Seniorzy w akcji 

Sport 

Kultura 

Biblioteka 

http://www.kuzniaraciborska.pl


 

 

 

 

Opġaty rachunk·w 

                           tanio   szybko   bezpiecznie     

V ǊŜŀƭƛȊŀŎƧŀ ƻǇƱŀǘΥ 

- energia elektryczna -1,50 zġ (od слл ȊƱ ς лΣр҈ ƻŘ ƪǿƻǘȅ ǿǇƱŀǘȅύ 

- gaz - 1,00 zġ 

- telewizja kablowa/satelitarna - 2,00 zġ 

V na ZUS i US - 0,5% min. 2,50 zġ  

V na rachunki prowadzone w innym banku - 0,5% min. 2,50 zġ  

Przekonaj siŋ, Ůe nie warto przepġacaļ ! 

 

 

       na dowolny cel 

 

Przykğadowa  wysokoŜĺ raty: 

3.000 zğ na  36 miesiňcy 
 

 

 
 

Przykğad reprezentatywny. 

*RRSO na dzieŒ 24.03.2016 r. wynosi 13,56%, przy zağoŨeniu: kwota kredytu 3.000 zğ, okres kredytowania 

24 miesiŃce, oprocentowanie nominalne w skali roku 6,60% (stağe),  prowizja 6% tj. 180 zğ, odsetki 211,12 

zğ, cağkowita kwota do zapğaty 3.391,12 zğ Decyzja kredytowa uzaleŨniona jest od wyniku badania zdolnoŜci 

kredytowej. Niniejszy materiağ na wyğŃcznie charakter reklamowy i informacyjny oraz nie stanowi oferty w 

rozumieniu art. 66 kodeksu cywilnego. 

 

                     Zaufaj najbliŨszym. Z nami zawsze bezpiecznie. 
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Os·b zaangaŨowanych w przy-

gotowanie wystňp·w artystycz-

nychOraz przede wszystkim 

tych, kt·rzy wrzucali pieniŃdze 

do kolorowych puszek i licyto-

wali rozmaite przedmioty, wysta-

wione na aukcji. 

Podobnie jak w latach poprzed-

nich, tak i tym razem w sali wi-

dowiskowej Miejskiego OŜrodka 

Kultury, Sportu i Rekreacji odbyğ 

siň program artystyczny z udzia-

ğem artyst·w skupionych wok·ğ 

KuŦni Kultury. Przed publiczno-

ŜciŃ wystŃpili m. in. Natalia Ha-

lama, Kamila Til, Marta Szostak, 

Emilia Przewosnik i Adam Sko-

ğuda oraz Renata Galas, dzieci z 

Przedszkola nr 1 i nr 2, zesp·ğ 

AudioForge. Na scenie pojawili 

siň r·wnieŨ studenci Uniwersyte-

tu Trzeciego Wieku, a muzycznie 

finağ zakoŒczyğ kňdzierzyŒski 

zesp·ğ folkowo-rockowy Liver-

morium.  

NieodğŃcznym elementem kaŨde-

go finağu jest oczywiŜcie aukcja. 

WŜr·d licznych przedmiot·w 

"pod mğotek" poszğy m. in.: kom-

plet biŨuterii firmy Swarovski, 

obrazy autorstwa kuŦniaŒskich 

malarek,duŨe maskotki, tablica z 

nazwŃ ul. Roberta Lewandow-

skiego 9, poduszka-serce i przy-

tulanki dla maluszk·w, tort i 2 

pizze w ksztağcie serca, a takŨe 

szereg innych przedmiot·w, jak 

gadŨety WOśP (szalik, rňkawicz-

ki, koszulki, ksiŃŨki, zegar itp.), a 

ponadto Ũelazko, parowar, stroiki 

kwiatowe, ramka do fotografii 

cyfrowej, a nawet "komplet zde-

komunizowanych ulic". Sama 

tylko licytacja przyniosğa sumň w 

wysokoŜci 5750 zğ. Pozostağa 

czňŜĺ pieniňdzy zostağa wyjňta z 

wolontariackich puszek. Do ze-

branych w KuŦni pieniňdzy doli-

czono r·wnieŨ kwoty, kt·re prze-

kazali: 

WğaŜciciel restauracji "Nad Ru-

dŃ" (od poczŃtku roku aŨ do dnia 

finağu z kaŨdego rachunku 5% 

byğo przeznaczone na rzecz WO-

śP), Studenci Uniwersytetu Trze-

ciego Wieku (160 zğ), Przedszko-

laki z Turza (154,35 zğ).   

Pozostali darczyŒcy to: Resus. 

Hurtownia art. papierniczych i 

biurowych. Suska R.J., Pani Ir-

mgarda Brzoska, Restauracja 

NOVA , Pizzeria "Venezia", JM 

sklep Renata Kaszta, Piekarnia-

Cukiernia RYNEK, Ciastkarnia 

Pani Ewy Soğtys, panie Marta 

Rajchel i Bogumiğa Sobek z Dys-

kusyjnego Klubu KsiŃŨki, Anna 

Bieniewska, Eugeniusz BocheŒ-

ski, Iwona Laskowska-

kwiaciarnia ĂEuforiaò, Kiec Ali-

na- PZREiI, Lucyna Brzoska, 

Mağgorzata Nowakowska, Janina 

Chrapacz-Koloska, ElŨbieta 

Wdowiak, Zuzanna Walesiewicz, 

Aneta Sielska, Luiza Wieczorek, 

Katarzyna Tomczak, Jadwiga 

Zawada, Zuzanna i Grzegorz Ko-

bielscy, Bartosz Kozina, Teresa 

Bojno, Tomasz Kostka. 

Wolontariusze kwestujŃcy z 

puszkami: 

Sabina Urbaniec, Jakub Urba-

niec, Szymon Urbaniec,  

CiŃg dalszy str. 4 

 

Wolontariusze ruszajŇ do akcji. Fot. I. W. 



 

 

Michalina Kostka, Eugeniusz Bo-

cheŒski, Bartosz Kozina, Anna 

Rolska, Natalia RuciŒska, Grze-

gorz RuciŒski, Wiktoria Strzelec, 

Karol Bienia, Sebastian Bienia, 

Karolina Leonowicz, Nadia Ko-

walczyk, Tomasz Tomczak, Woj-

ciech Tomczak, Emilia Kowol, 

Michalina Kowol 

Wolontariusze pracujŃcy w szta-

bie: 

 Agnieszka Erynkwajt, Sylwia 

Grochol, Anna I Bronisğaw Szem-

piŒscy, Irena GŃsior, Mariola Pei-

kert, Jacek GŃska, Anna Kijek, 

Helena KoŦlik, Krzysztof Paluch 

DZIŇKUJEMY!!! 
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Michalina w inkubatorze (fot. arch. 

rodzinne B. i T. Kostk·w) 

ŧycie zawdziňcza Wielkiej Orkiestrze. Michalina Kostka 

wziňğa udziağ w 26 Finale WOśP 

Michalina Kostka z KuŦni Raciborskiej jest Ũywym przykğadem tego, Ũe 

pieniŃdze, kt·re od 26 lat zbiera Fundacja Wielkiej Orkiestry świŃtecznej 

Pomocy przeznaczane sŃ na zakup sprzňtu medycznego, a ten sğuŨy rato-

waniu Ũycia najmğodszych. Tegoroczny, 26 Finağ Wielkiej Orkiestry 

świŃtecznej Pomocy miağ na celu pozyskanie Ŝrodk·w "dla wyr·wny-

wania szans w leczeniu noworodk·w". 
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ŧycie zawdziňcza Wielkiej Orkiestrze. Michalina 

Kostka wziňğa udziağ w 26 Finale WOśP 

Orkiestrowe granie od kilkunastu lat wspierajŃ r·w-

nieŨ Barbara i Tomasz Kostkowie z KuŦni Racibor-

skiej, kt·rych c·rka Michalina przyszğa na Ŝwiat w 

2003 r. w 30. tygodniu ciŃŨy. WaŨyğa w·wczas tylko 

850 g. Byğa wiňc wczeŜniakiem. Swoje pierwsze 6 

tygodni Ũycia spňdziğa w inkubatorze, kt·ry wraz z 

pozostağym sprzňtem ratujŃcym jej Ũycie opatrzony 

byğ czerwonym serduszkiem WOśP i znajdowağ siň 

w G·rnoŜlŃskim Centrum Zdrowia Dziecka i Matki 

w Katowicach. Zanim "przekroczyğa" pr·g swojego 

domu, musiağo upğynŃĺ 101 dni... 

- Od tamtego czasu kaŨdy finağ Wielkiej Orkiestry 

świŃtecznej Pomocy jest dla nas wielkim wydarze-

niem, bo widzieliŜmy, ile sprzňtu podarowanego 

przez Fundacjň WOśP znajduje siň w naszych szpi-

talach. ZdaliŜmy sobie w·wczas sprawň, jak wielkŃ 

rolň odgrywa w naszym kraju dziağalnoŜĺ fundacji 

zağoŨonej przez Jurka Owsiaka - m·wi Barbara 

Kostka. 

- ByliŜmy z tym na bieŨŃco, obserwowaliŜmy to na 

przykğadzie naszej c·rki - m·wi z kolei pan Tomasz. 

- Sprzňtu, kt·ry ratuje przede wszystkim Ũycie jest 

bardzo duŨo. Oddziağ, na kt·rym znajdowağa siň 

w·wczas Michalina, obsğugiwağ setkň takich dzieci, z 

czego na pierwszym odcinku znajdowağo siň 30 sta-

nowisk w 100 % zakupionych ze Ŝrodk·w Orkiestry - 

podkreŜla T. Kostka. 

Co roku Fundacja WOśP w ramach Finağu zbiera 

kilkadziesiŃt milion·w zğotych (tylko w tamtym ro-

ku zebrana kwota przekroczyğa puğap 100 milio-

n·w). I choĺ taka suma niejednego z nas moŨe przy-

prawiĺ o zawr·t gğowy, to w przeğoŨeniu na sprzňt 

medyczny jest kroplŃ w morzu potrzeb. 

- Z rozm·w, kt·re przeprowadzaliŜmy z lekarzami 

wynikağo, Ũe jedno stanowisko to koszt rzňdu 100 tys. 

zğ. Do tego trzeba dodaĺ rozw·j techniki, kt·ry spra-

wia, Ũe po kilku latach mamy coŜ lepszego. A jeŜli 

chodzi o ratowanie Ũycia, to wiadomo, Ũe im lepszy 

sprzňt, tym jest ono skuteczniejsze - m·wi Tomasz 

Kostka. 

Zakupiony specjalistyczny sprzňt - jak podkreŜliğ 

wyŨej pan Tomasz - to nie tylko leczenie, ale przede 

wszystkim ratowanie Ũycia mağego dziecka. - Leka-

rze, kt·rzy ratowali Ũycie c·rki, wielokrotnie powta-

rzali, Ũe dzieci urodzone 10 czy 15 lat przed niŃ, nie 

miağyby szans na przeŨycie. Natomiast dziňki temu 

sprzňtowi, te szanse wielokrotnie siň zwiňkszajŃ. Od 

tamtego czasu minňğo juŨ 14 lat, wiňc teraz to prze-

ğoŨenie jest zn·w inne, dlatego tym bardziej uwa-

Ũam, Ũe naleŨy pomagaĺ - dodaje pani Barbara. 

A jak na to wszystko zapatruje siň Michalina, dla 

kt·rej udziağ w Finale WOśP jest debiutem? - O 

wziňciu udziağu w akcji zdecydowağam sama, a 

wsparli mnie w tym rodzice. W ten spos·b chcň spğa-

ciĺ sw·j dğug. Wiem, Ũe trzymajŃc tego dnia puszkň z 

czerwonym serduszkiem przyczyniň siň do zbi·rki 

funduszy na nowy sprzňt, kt·ry teraz bňdzie sğuŨyğ 

innym - m·wi 14-letnia wolontariuszka. 

 

 Bartosz Kozina 

Tabliczka z nazwŃ ul. R. Lewandowskiego pojechağa do Szczecina 

W ramach 26 Finağu Wielkiej Orkiestry świŃtecznej Pomocy na portal 

Allegro UrzŃd Miejski w KuŦni Raciborskiej wystawiğ tabliczkň z nazwŃ 

ul. Roberta Lewandowskiego. Tabliczkň z nazwiskiem kapitana polskiej 

reprezentacji, kt·ra zostağa dodatkowo opatrzona numerem 9 wylicytowağ 

Marcin WoŦniak ze Szczecina. Tabliczkň, do kt·rej zostağ doğŃczony cer-

tyfikat autentycznoŜci z podpisem burmistrza Pawğa Machy na licytacjň 

wystawiğ UrzŃd Miejski w KuŦni Raciborskiej. WyjŜciowŃ kwotŃ byğa 

cena 50 zğ. Ostatecznie tabliczka "poszğa" za 510 zğ. Jej posiadaczem zo-

stağ mieszkaniec Szczecina, Marcin WoŦniak. PieniŃdze z licytacji zostağy 

w cağoŜci przekazane na konto Wielkiej Orkiestry świŃtecznej Pomocy. 

 Oprac. BK; fot. UM KuŦnia Raciborska  
Burmistrz PaweĠ Macha prezentuje wyli-

cytowana tabliczkŖ wraz z certyfikatem  



 

 

2 stycznia w Urzňdzie Miejskim w KuŦni Racibor-

skiej odbyğo siň spotkanie burmistrza z wojewodŃ 

opolskim Adrianem Czubakiem i przedstawicielem 

wojewody ŜlŃskiego Andrzejem Szczeponkiem. Ce-

lem byğo podsumowanie inwestycji w postaci ukoŒ-

czenia odcinka wağu przeciwpowodziowego o dğu-

goŜci 150 m. 

W spotkaniu ponadto udziağ wziňli: Stanisğaw Poto-

niec - dyrektor wydziağu bezpieczeŒstwa i zarzŃdza-

nia kryzysowego woj. opolskiego, starosta raciborski 

Ryszard Winiarski, w·jt Gminy Bierawa Krzysztof 

FicoŒ, przedstawiciele kuŦniaŒskiego i bierawskiego 

samorzŃdu, komendant gminny OSP oraz pracowni-

cy samorzŃdowi. 

Podczas spotkania burmistrz Macha oraz w·jt FicoŒ 

przekazali w imieniu mieszkaŒc·w, radnych i soğty-

s·w gmin nadodrzaŒskich podziňkowania wojewo-

dzie opolskiemu za wybudowanie brakujŃcego od-

cinka wağu na granicy wojew·dztw. Adrian Czubak 

zadeklarowağ kontynuowanie inwestycji ujňtych w 

harmonogramie prac przeciwpowodziowych w gmi-

nie Bierawa. Potwierdziğ teŨ realizacjň prac projekto-

wych kolejnego odcinka wağu o dğugoŜci ok. 2 km 

oraz rozpoczňcie prac budowlanych w terenie jesz-

cze w 2018 roku. 

Spotkanie byğo takŨe okazjŃ do poruszenia tematu 

OdrzaŒskiej Drogi Wodnej oraz jej wpğywu na roz-

w·j gmin na OpolszczyŦnie i w wojew·dztwie ŜlŃ-

skim. Dodatkowo, szeroko dyskutowano nad kon-

cepcjŃ kolejnej inwestycji przebiegajŃcej przez gra-

nicň gmin KuŦnia Raciborska i Bierawa tzn. Kanağu 

ślŃskiego, ze szczeg·lnym uwzglňdnieniem moŨli-

woŜci przeciwpowodziowych i retencyjnych zbiorni-

ka Kotlarnia, a tym samym poprawy stosunk·w 

wodnych w Parku Krajobrazowym Cysterskie Kom-

pozycje Krajobrazowe Rud Wielkich. 

 

 Tekst i zdjňcia: UM KuŦnia Raciborska 

 oprac. BK 

Wağ na prawym brzegu Odry ukoŒczony.  
Podsumowanie inwestycji z udziağem wojewod·w 
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RAFAMET realizuje nowe zam·wienia od 
zagranicznych klient·w 
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W ciŃgu trzech ostatnich tygodni 2017 roku firma RAFAMET S. A. otrzymağa zam·wienia na produkcjň 

piňciu obrabiarek dla zagranicznych odbiorc·w. Sp·ğka wraca po latach na rynek izraelski, wyprodukuje 

teŨ maszynň dla rosyjskiej firmy. 

Producent z KuŦni Raciborskiej dostarczy ponadto kolejne maszyny klientom z Belgii oraz Chin. Przed-

miotem um·w podpisanych u schyğku 2017 roku sŃ trzy tokarki podtorowe serii UGE oraz dwie tokarki 

koğowe serii UFB. 

Powr·t po latach na rynek izraelski, zlecenie od rosyjskiej firmy, kolejna obrabiarka 

dla ChiŒczyk·w 
31 grudnia 2017 roku firma Israel Railways Ltd Company podpisağa umowň na dostawň tokarki podtoro-

wej do obr·bki k·ğ kolejowych typu UGE 300 N. Obrabiarka umoŨliwia regeneracjň profili k·ğ jezdnych 

i powierzchni ciernych tarcz hamulcowych ciňŨkich pojazd·w trakcji szynowej bez koniecznoŜci demon-

taŨu zestaw·w koğowych. Znacznie skraca to czas wyğŃczenia pojazdu z ruchu, co przekğada siň na po-

prawň efektywnoŜci jego eksploatacji. 

Oferta producenta z KuŦni Raciborskiej zostağa zaakceptowana juŨ w 2016 roku. Warunkiem zğoŨenia 

oficjalnego zam·wienia byğy jednak pozytywne wyniki wizyt referencyjnych u wybranych uŨytkowni-

k·w podobnych maszyn. - Wizyty referencyjne u naszych polskich oraz zagranicznych odbiorc·w prze-

biegğy pomyŜlnie. Przedstawiciele zamawiajŃcego przekonali siň o naszych moŨliwoŜciach produkcyj-

nych, a takŨe potencjale obrabiarki, kt·rŃ zobaczyli w warunkach roboczych. Rezultatem spotkaŒ jest 

zawarcie umowy. Mamy nadziejň na kolejne zlecenia z tego rynku - m·wi Janusz Bluk, gğ·wny kon-

struktor w Fabryce Obrabiarek RAFAMET S. A. Tokarka podtorowa UGE 300 N ma zostaĺ dostarczona 

klientowi do kwietnia 2019 r. 

Zam·wienie na podobnŃ maszynň oznaczonŃ jednak UGE 150 N kuŦniaŒski zakğad otrzymağ od klienta 

chiŒskiego r·wnieŨ w koŒc·wce 2017 roku. WzrastajŃca liczba obrabiarek juŨ pracujŃcych na rynku 

chiŒskim oraz dobre, nowe perspektywy na kolejne zam·wienia byğy podstawŃ decyzji utworzenia sp·ğki 

joint venture Hebei Rafamet Machinery Co., Ltd w Chinach. Umowa dotyczŃca wsp·ğpracy miňdzy fir-

mŃ RAFAMET a sp·ğkŃ Hebei K.N.T. Technology Development Co., Ltd zostağa zawarta w listopadzie 

2017 roku. Przedmiotem dziağalnoŜci sp·ğki joint venture jest m. in. wsparcie proces·w handlowych oraz 

produkcyjno-montaŨowych RAFAMET na tym rynku. 

Pod koniec grudnia podtorowŃ tokarkň zam·wiğa r·wnieŨ rosyjska firma. Obrabiarka typu 180 N bňdzie 

pracowağa w zakğadzie mieszczŃcym siň w Petersburgu. Maszyna jest przeznaczona do reprofilowania 

k·ğ lekkich pojazd·w szynowych (nacisk na oŜ moŨe wynosiĺ maksymalnie 18 ton) bez koniecznoŜci 

demontaŨu zestaw·w koğowych. W zwiŃzku z tym, czas wyğŃczenia pojazd·w z ruchu ulega zdecydowa-

nemu skr·ceniu, a to znacznie poprawia efektywnoŜĺ jego eksploatacji. Tokarka umoŨliwia zar·wno re-

generacjň profilu k·ğ pojedynczych zestaw·w koğowych, jak i w·zk·w wymontowanych z pojazd·w. 

Zakontraktowana w grudniu tokarka trafi do odbiorcy w ostatnim kwartale 2018 roku. 

Warto przypomnieĺ, Ũe we wrzeŜniu 2017 roku obrabiarka tego samego typu zostağa zam·wiona przez 

innego rosyjskiego odbiorcň, tj. zakğad utrzymania taboru moskiewskich tramwaj·w. 

Zadowoleni klienci z Belgii i Chin skğadajŃ kolejne zam·wienia 

Przedmiotem dw·ch kolejnych zam·wieŒ zğoŨonych w grudniu ubiegğego roku sŃ tokarki koğowe z napň-

dem ciernym typu UFB 125 N. Maszyny te sŃ przeznaczone do regeneracji profilu jezdnego k·ğ stosowa-

nych w szynowych pojazdach kolejowych, w tym r·wnieŨ pociŃgach Kolei DuŨej PrňdkoŜci, kt·re roz-

wijajŃ prňdkoŜĺ przejazdowŃ ponad 300 km/h. Te zaawansowane technicznie tokarki     c.d. str. 8    



 

 

umoŨliwiajŃ dokğadnŃ obr·bkň zestawu koğowego, 

bez pozostawiania Ŝlad·w po mocowaniu zestawu na 

maszynie. Pozwala to wyeliminowaĺ ryzyko pňkniň-

cia czy rozerwania siň koğa kolejowego, co ma 

ogromne znaczenie w kontekŜcie bezpieczeŒstwa. 

Odbiorcami maszyn, kt·rych terminem dostawy jest 

czwarty kwartağ br. sŃ firmy, kt·re doskonale znajŃ 

produkty z KuŦni Raciborskiej. PierwszŃ obrabiarkň 

typu UFB 125 N zam·wiğy Koleje Belgijskie 

(SNCB). Bňdzie ona pracowağa w Mechelen, gdzie 

znajduje siň jeden z warsztat·w naprawczych nale-

ŨŃcych do tego operatora. 

- Belgia to mağy kraj, ale z naszego punktu widzenia 

- rynek z wielkim potencjağem. Koleje Belgijskie to 

szczeg·lnie wymagajŃcy klient, toteŨ cieszymy siň, 

Ũe nasza oferta zostağa wybrana. To kolejna umowa 

zawarta z tym odbiorcŃ w ostatnim okresie, liczymy 

na udziağ w kolejnych przedsiňwziňciach realizowa-

nych na tym rynku - m·wi Andrzej Rustanowicz, 

dyrektor eksportu firmy RAFAMET S. A. Warto 

przypomnieĺ, Ũe w paŦdzierniku ubiegğego roku ten 

sam klient zğoŨyğ r·wnieŨ zam·wienie na dostawň 

przelotowej tokarki koğowej z napňdem ciernym ty-

pu UFB 125 NS. 

DrugŃ tokarkň typu UFB 125 N zam·wiğa chiŒska 

firma CRRC - najwiňkszy producent taboru kolejo-

wego na Ŝwiecie. - To juŨ piŃta maszyna, kt·rŃ wy-

produkujemy dla tego odbiorcy. W mieŜcie, gdzie 

bňdzie pracowağa, znajdzie siň w sumie siedem toka-

rek wyprodukowanych przez RAFAMET. Zgodnie z 

wytycznymi zamawiajŃcego, obrabiarka zostanie 

zaadaptowana do nowoczesnego taboru klienta tak, 

aby jej praca byğa jeszcze bardziej wydajna - m·wi 

Krzysztof Pestkowski, kierownik sprzedaŨy w kuŦ-

niaŒskiej firmie. 
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Fot. Hala montaƬu II w zimowej scenerii 

Ruszyğ II etap Programu Ogra-

niczania Niskiej Emisji  

UrzŃd Miejski w KuŦni Racibor-

skiej informuje, Ũe Rada Miejska 

podjňta uchwağa w sprawie ogğo-

szenia terminu naboru wniosk·w o 

dotacjň w ramach "Programu 

Ograniczania Niskiej Emisji dla 

Gminy KuŦnia Raciborska" - etap 

II, rok 2018. Celem programu jest 

zmniejszenie iloŜci zanieczysz-

czeŒ emitowanych do powietrza z 

proces·w spalania paliw stağych w 

budynkach stanowiŃcych wğasnoŜĺ 

mieszkaŒc·w. 

Warunki udzielenia dotacji nie 

ulegnŃ zmianie. Druki wniosk·w 

wraz z pozostağymi wzorami wy-

maganych dokument·w, zostanŃ 

udostňpnione po podjňciu przed-

miotowej uchwağy. 

Przypominamy, Ũe w ramach I eta-

pu PONE, kt·ry w 2017 r. realizo-

wağa Gmina KuŦnia Raciborska 

przy wsparciu finansowym Woje-

w·dzkiego Funduszu Ochrony 

środowiska i Gospodarki Wodnej  

w Katowicach, w budynkach jed-

norodzinnych na terenie Gminy 

udağo siň wymieniĺ 67 kotğ·w (18 

kotğ·w opalanych biomasŃ, 1 ko-

cioğ gazowy, 48 kotğ·w opalanych 

wňglem). 

Wymiana starych kotğ·w przyczy-

niğa siň do redukcji emisji m. in. 

pyğ·w w iloŜci ponad 3 tony na 

rok, redukcji tlenku wňgla w iloŜci 

prawie 8 ton na rok oraz redukcji 

dwutlenku wňgla w iloŜci 467 ton 

na rok. 

Cağkowita kwota Projektu to 1 035 

272,78 zğ. 

ťr·dğo: UM KuŦnia Raciborska 

Program Ograniczania Niskiej Emisji 

RAFAMET realizuje nowe zam·wienia  
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Gmina KuŦnia Raciborska otrzymağa urzŃdzenia do 

pomiaru zanieczyszczeŒ powietrza (pyğu zawieszo-

nego PM10 i PM2,5), kt·re zostağy zamontowane na 

budynku Szkoğy Podstawowej w KuŦni Raciborskiej 

oraz na budynku Szkoğy Podstawowej im. Jana III 

Sobieskiego w Rudach. Warto podkreŜliĺ, Ũe oba 

urzŃdzenia trafiğy do gminy w ramach akcji "Nie truj 

sŃsiada" promowanej m. in. przez znanego aktora 

Franciszka Pieczkň. 

Gmina KuŦnia Raciborska w ramach akcji "Nie truj 

sŃsiada" dokonuje pomiaru stanu powietrza w Ru-

dach - czujnik Airly zostağ umiejscowiony na budyn-

ku Szkoğy Podstawowej im. Jana III Sobieskiego. 

Wyniki pomiaru moŨna na bieŨŃco Ŝledziĺ w inter-

necie. 

Czujnik kolorami sygnalizuje, jakiej jakoŜci jest w 

danym momencie powietrze w centrum Rud. Od 

ciemnozielonego - oznaczajŃcego prawie idealnŃ 

atmosferň, przez Ũ·ğty, do bordowego - wskazujŃce-

go na ekstremalny poziom zanieczyszczeŒ. Szczeg·-

ğowe dane moŨna znaleŦĺ na tej stronie: https://

map.airly.eu/pl/. Znajduje siň tam mapa Polski uka-

zujŃca okoğo 1100 czujnik·w Airly oraz 200 czujni-

k·w naleŨŃcych do PaŒstwowego Monitoringu śro-

dowiska. 

Czujniki Airly badajŃ iloŜĺ pyğ·w w powietrzu: 

PM2,5 oraz PM10, a takŨe temperaturň, wilgotnoŜĺ 

oraz ciŜnienie. Te dwa rodzaje pyğ·w sŃ kluczowe 

dla oceny jakoŜci powietrza. PM 10 - to mieszanina 

czŃstek stağych i kropelek cieczy w powietrzu o 

Ŝrednicy 10 mikrometr·w (jedna tysiňczna milime-

tra), kt·ra podczas oddychania dociera do najgğňb-

szych partii pğuc. ZaŜ pyğ PM 2,5 zawieszony w po-

wietrzu ze wzglňdu na jeszcze mniejszy rozmiar (25 

mikrometr·w) jest jeszcze groŦniejszy, bo moŨe siň 

dostaĺ z pğuc do bezpoŜrednio krwioobiegu. 

Wyniki pomiar·w przedstawiane sŃ wedğug europej-

skiej skali zanieczyszczenia powietrza CAQI - Com-

mon Airly Quality Index. Dostňpne teŨ sŃ do pobra-

nia aplikacje na smartfony z Androidem lub IOS-em. 

Warto przypomnieĺ, Ũe podobne pomiary dokony-

wane sŃ r·wnieŨ w KuŦni Raciborskiej. Czujnik ja-

koŜci powietrza zainstalowany przez Starostwo Po-

wiatowe w Raciborzu znajduje siň na budynku Szko-

ğy Podstawowej im. Jana Wawrzynka przy ulicy Pia-

skowej. Dane z KuŦni Raciborskiej moŨna uzyskaĺ 

pod tym adresem: http://www.telemetria.tech/

cz24.php?18. 

Czy z samych pomiar·w jakoŜĺ powietrza ulegnie 

poprawie? OczywiŜcie, Ũe nie, ale od tego wszystko 

siň zaczyna: informacja prowadzŃca do uŜwiadomie-

nia sobie, Ũe to, czym palimy w naszych piecach ma 

bezpoŜredni wpğyw na jakoŜĺ powietrza, kt·rym od-

dychamy. Z pewnoŜciŃ dane bňdŃ teŨ wykorzysty-

wane przez szkoğy oraz przedszkola zar·wno w ce-

lach edukacyjnych jak i profilaktycznych 

(ograniczanie wyjŜĺ na zewnŃtrz w okresie duŨego 

zanieczyszczenia Ŝrodowiska). 

Zachňcamy do korzystania z serwis·w i sprawdzania 

jakoŜci otaczajŃcej nas atmosfery przed podejmowa-

niem dğuŨszej aktywnoŜci na "ŜwieŨym" powietrzu. 

 UM KuŦnia Raciborska, oprac. BK 

Smog na(mierzony). W KuŢni i Rudach specjalne czujniki 
monitorujĺ jakoŖļ powietrza 

Czujnik do pomiaru zanieczyszczeŻ powietrza  
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Ilu nas jest? Urzĺd Miejski opublikowaġ dane dotyczĺce ewidencji ludnoŖci za rok 
2017 w Gminie KuŢnia Raciborska  

Jak ksztağtowağ siň w minionym roku meldunek os·b na pobyt stağy i czasowy na terenie Gminy, ilu mieszkaŒc·w 

siň wymeldowağo, ile byğo urodzeŒ, a ile Ŝlub·w, i jakie imiona dominowağy wŜr·d chğopc·w i dziewczynek? Takie 

dane podağ przed kilkoma dniami na swojej stronie UrzŃd Miejski. 

W 2017 roku na pobyt stağy w Gminie KuŦnia Raciborska zameldowanych byğo 11162 os·b. PoniŨej przedstawiamy 

liczbň mieszkaŒc·w w poszczeg·lnych miejscowoŜciach Gminy w por·wnaniu z rokiem 2016: 

W 2017 roku: 

na pobyt stağy zameldowağo siň 331 os·b, na pobyt czasowy zameldowağo siň 210 os·b; 

z pobytu stağego wymeldowağo siň 358 os·b, z pobytu czasowego wymeldowağo siň 100 os·b. 

W 2017 roku urodziğo siň 114 dzieci zameldowanych na terenie Gminy, w tym 60 dziewczynek i 54 chğopc·w (w 

2016 r. urodziğo siň 101 dzieci, w tym 44 dziewczynki i 57 chğopc·w). PoniŨsza tabela przedstawia liczbň dzieci uro-

dzonych w 2017 r. i zameldowanych w poszczeg·lnych miejscowoŜciach Gminy w por·wnaniu z rokiem 2016. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Najpopularniejsze imiona nadawane dzieciom w 2017 r. to: 

wŜr·d dziewczynek: Hanna (5), Emilia (5), Amelia (3), Julia (3), Zuzanna (3);wŜr·d chğopc·w: Michağ (6), Bartosz 

(3), Wojciech (3), Szymon (3), Antoni (3). 

W 2017 r. zmarğo 119 mieszkaŒc·w Gminy, w tym 65 kobiet i 54 mňŨczyzn (w 2016 r. zmarğo 130 mieszkaŒc·w 

Gminy). 

W ksiňgach stanu cywilnego w 2017 r. zarejestrowano 64 mağŨeŒstwa oraz 17 rozwod·w. 

W 2017 r. na terenie Gminy mieszkağo 30 os·b w przedziale wiekowym 90-99 lat. Najstarszy mieszkaniec Gminy to 

kobieta urodzona w lutym 1918 r. 

MiejscowoƐĻ Liczba mieszkaŻc·w zameldowanych na 

pobyt staĠy w 2017 r. 

(stan na dzieŻ 31.12.2017 r.) 

Liczba mieszkaŻc·w zameldowanych na pobyt 

staĠy w 2016 r.  

(stan na dzieŻ 31.12.2016 r.) 

Kuƪnia Raciborska 4929 4948 

Budziska 777 776 

Jankowice 443 430 

Ruda 250 266 

Ruda Kozielska 615 619 

Rudy 2779 2765 

Siedliska 592 588 

Turze 777 797 

RAZEM 11162  11189  

MiejscowoƐĻ Liczba dzieci urodzonych i zameldowa-

nych na terenie Gminy w 2017 r. 

Liczba dzieci urodzonych i zameldowanych na 

terenie Gminy w 2016 r. 

Kuƪnia Raciborska 51 41 

Budziska 8 6 

Jankowice 6 6 

Ruda 3 2 

Ruda Kozielska 7 11 

Rudy 25 23 

Siedliska 6 5 

Turze 8 7 

RAZEM 114 101 
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KuŢniaŌscy policjanci majĺ nowy samoch·d 

4 stycznia burmistrz Paweğ Macha przekazağ kuŦ-

niaŒskim policjantom kluczyki do nowego samocho-

du - Opla Astry Kombi. W zakupie nowego pojazdu 

partycypowağo miasto, przeznaczajŃc na ten cel 35 

tys. zğ. Z racji wsp·ğfinansowania, samoch·d pozo-

stanie w KuŦni Raciborskiej do samego koŒca uŨyt-

kowania. 

 

Jankowice w oku ăWielkiego Brataó 

Na przeğomie stycznia i lutego w 

Jankowicach trwağy prace racibor-

skiej firmy Northerm polegajŃce 

na instalacji monitoringu w nie-

kt·rych miejscach uŨytecznoŜci 

publicznej wsi. Cztery kamery ob-

serwujŃ obecnie teren wok·ğ Wiej-

skiego OŜrodka Kultury i Sportu 

oraz remizy OSP Jankowice, plac 

zabaw, drogň dojazdowŃ do WO-

KiS a piŃta monitoruje ruch pojaz-

d·w i pieszych na ulicy Racibor-

skiej. Tam zainstalowano kamerň 

obrotowŃ. Monitoring ma na celu 

zabezpieczenie obiekt·w i urzŃ-

dzeŒ przed dewastacjŃ oraz kra-

dzieŨami a kamera przy ulicy Ra-

ciborskiej bňdzie sğuŨyğa dodatko-

wo do dziağaŒ operacyjnych poli-

cji w przypadku ujawnienia prze-

stňpstw w najbliŨszej okolicy. Po-

dobna kamera zainstalowana jest 

r·wnieŨ w Rudach przy ulicy Ro-

gera i w kilku innych miejscach 

gminy. Obraz z kamer opr·cz te-

go, Ũe bňdzie zapisywany na dys-

ku z moŨliwoŜciŃ odtwarzania ar-

chiwalnych danych przesyğany jest 

bezpoŜrednio do komendy policji 

w KuŦni Raciborskiej do gminne-

go centrum monitoringu. WartoŜĺ 

tej inwestycji opiewa na kwotň 

okoğo 10 tysiňcy zğotych. 

h.mac 
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Sylwia Brzezicka-Tesarczyk nowym wiceburmistrzem 
KuŢni Raciborskiej 

Od 13 lutego zarzŃdzeniem Bur-

mistrza Miasta KuŦnia Raciborska 

na stanowisko Zastňpcy Burmi-

strza Miasta powoğano Sylwiň 

BrzezickŃ-Tesarczyk. Tym samym 

zastŃpiğa na stanowisku dotych-

czasowŃ wiceburmistrz Gabrielň 

Tomik, kt·ra przeszğa do Minister-

stwa Gospodarki Morskiej i ŧe-

glugi śr·dlŃdowej. 

Nowa zastňpczyni burmistrza jest 

mieszkankŃ Gminy KuŦnia Raci-

borska (mieszka w Rudach), ukoŒ-

czyğa Politechnikň ślŃskŃ na Wy-

dziale InŨynierii środowiska i 

Energetyki, pracowağa jako wykğa-

dowca i nauczyciel akademicki na 

Politechnice ślŃskiej, posiada 

uprawnienia audytora do sporzŃ-

dzania Ŝwiadectw charakterystyki 

energetycznej. Jest ekspertem po-

woğanym do oceny wniosk·w w 

Regionalnym Programie Opera-

cyjnym Wojew·dztwa ślŃskiego 

na lata 2014-2020 w dziedzinie 

Odnawialne Ŧr·dğa energii i efek-

tywnoŜĺ energetyczna. 

Od 2015 roku wsp·ğpracuje z sa-

morzŃdem gminnym. Jest wsp·ğ-

autorem dokument·w strategicz-

nych Gminy KuŦnia Raciborska: 

 - Planu Gospodarki Nisko-

emisyjnej; 

 - Programu Ograniczania 

Niskiej Emisji; 

 - Strategii Rozwoju Gminy 

KuŦnia Raciborska; 

 - Aktualizacji projektu za-

ğoŨeŒ do planu zaopatrzenia w cie-

pğo, energiň elektrycznŃ i paliwa 

gazowe; 

 - Gminnego Programu Re-

witalizacji. 

Skutecznie pozyskuje Ŝrodki ze-

wnňtrzne z Wojew·dzkiego Fun-

duszu Ochrony środowiska i Go-

spodarki Wodnej w Katowicach 

na program wymiany kotğ·w dla 

mieszkaŒc·w Gminy. Aktualnie 

uczestniczy w przygotowaniu 

wniosku o dofinansowanie zada-

nia ze Ŝrodk·w unijnych na zakup 

i instalacjň odnawialnych Ŧr·değ 

energii dla 300 gospodarstw do-

mowych z terenu Gminy. 

Od grudnia 2016 roku jest pra-

cownikiem samorzŃdowym w 

Urzňdzie Miejskim w KuŦni Raci-

borskiej, gdzie pracowağa na sta-

nowisku Inspektora ds. ochrony 

Ŝrodowiska. 

 

 UM KuŦnia Raciborska; 

oprac. BK 

Spotkanie Burmistrza z przedstawicielami Las·w PaŌstwowych 
 i PGNiG-e 

19 lutego 2018 r. w Urzňdzie Miejskim w KuŦni Ra-

ciborskiej odbyğo siň spotkanie Burmistrza Pawğa 

Machy i Zastňpcy Burmistrza Sylwi Brzezickiej-

Tesarczyk z przedstawicielami Regionalnej Dyrekcji 

Las·w PaŒstwowych w Katowicach Grzegorzem 

Lisiakiem ZastňpcŃ Dyrektora ds. Rozwoju i Woj-

ciechem JendroskŃ Gğ·wnym SpecjalistŃ ds. Koor-

dynacji WdraŨania Projekt·w Rozwojowych oraz 

przedstawicielami PGNiG-e TERMIKA Sylwestrem 

ŧyğŃ Dyrektorem Biura Produkcji i Norbertem Bu-

chalikiem Kierownikiem Oddziağu Racib·rz 

(wğaŜcicielami kotğowni w KuŦni Raciborskiej). 

Spotkanie dotyczyğo analizy moŨliwoŜci wykorzy-

stania biomasy leŜnej energetycznie w celu zaopatry-

wania przyszğej inwestycji (nowej kotğowni dla blo-

k·w na ĂOsiedluò) pod wzglňdem gwarancji iloŜcio-

wej i dostňpnoŜci surowca. 
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8 marca w Urzňdzie Miejskim w KuŦni Racibor-

skiej odbyğo siň spotkanie wğadz miasta i pracowni-

k·w magistratu ze starostŃ raciborskim Ryszardem 

Winiarskim oraz przedstawicielami podmiot·w 

wojskowych. Celem byğo zawarcie porozumienia 

ws. utworzenia batalionu Wojsk Obrony Terytorial-

nej. 

Wizyta w KuŦni Raciborskiej zostağa poprzedzona 

spotkaniem, kt·re miağo miejsce 7 marca w Urzň-

dzie Wojew·dzkim w Katowicach w Wydziale 

Nadzoru WğaŜcicielskiego. Udziağ w nim wziŃğ sta-

rosta Ryszard Winiarski, dyrektor Wydziağu Nadzo-

ru WğaŜcicielskiego Daria Kolonko oraz burmistrz 

Paweğ Macha. 

Spotkanie dotyczyğo uzgodnienia przebiegu dotych-

czasowych prac majŃcych na celu przygotowanie 

nieruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy KuŦnia 

Raciborska i dziağek Skarbu PaŒstwa przeznaczo-

nych do zamiany. W jej wyniku Skarb PaŒstwa sta-

nie siň wğaŜcicielem nieruchomoŜci zabudowanej 

budynkiem byğej szkoğy podstawowej przy ul. Arki 

BoŨka 9 w KuŦni Raciborskiej oznaczonej dziağkŃ 

159/12 km1 o powierzchni 1,4692 ha, kt·ra zostanie 

przekazana w trwağy zarzŃd na rzecz Rejonowego 

ZarzŃdu Infrastruktury w Krakowie. RZI ulokuje 

tam jeden z batalion·w Wojsk Obrony Terytorial-

nej. 

Burmistrz Paweğ Macha zadeklarowağ gotowoŜĺ do 

dokonania zamiany, natomiast starosta Ryszard Wi-

niarski przedstawiğ harmonogram prac niezbňdnych 

do przygotowania katalogu kilkudziesiňciu dziağek 

bňdŃcych przedmiotem transakcji ze strony Skarbu 

PaŒstwa. Ustalony zostağ wstňpny termin zawarcia 

umowy na koniec czerwca 2018 roku. 

Kolejne spotkanie dotyczŃce zamiany dziağek odby-

ğo siň 8 marca w Urzňdzie Miejskim w KuŦni Raci-

borskiej w kt·rym udziağ wziŃğ starosta raciborski 

Ryszard Winiarski, dow·dca 13. Brygady Obrony 

Terytorialnej pğk Tomasz Biağas, zastňpca dow·dcy 

Brygady ppğk Piotr Wielog·rski, mjr Krzysztof 

Szmyt zastňpca Wojskowej Komendy UzupeğnieŒ w 

Rybniku, kpt Mariusz KamiŒski z WKU Rybnik, 

burmistrz Paweğ Macha, wiceburmistrz Sylwia 

Brzezicka-Tesarczyk, Mağgorzata Pabian - kierow-

nik Referatu Gospodarki NieruchomoŜci, Rolnictwa 

i Ochrony środowiska, Joanna Migus - inspektor w 

Referacie GN oraz Jacek GŃska z Miejskiego 

OŜrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w KuŦni Raci-

borskiej. 

Podczas spotkania przedstawiono ustalenia z 7 mar-

ca 2018r. i jednoczeŜnie zaproponowano w celu 

przyspieszenia prac adaptacyjnych nieodpğatne udo-

stňpnienie nieruchomoŜci na mocy uŨyczenia. Do-

w·dca 13. ślŃskiej Brygady WOT oŜwiadczyğ, Ũe 

decyzja o lokowaniu batalionu w KuŦni Racibor-

skiej zostağa podjňta w listopadzie 2017 r. Na tere-

nie wojew·dztwa ŜlŃskiego powstanie od 3 do 5 

batalion·w WOT z czego w KuŦni Raciborskiej ma 

powstaĺ jako jeden z pierwszych. Wszystkie strony 

obecne na spotkaniu zadeklarowağy peğnŃ wsp·ğpra-

cň w temacie tworzenia batalionu WOT w KuŦni 

Raciborskiej. 

 

 UM KuŦnia Raciborska, oprac. BK 

 

Przekazanie budynku dawnej szkoġy pod batalion WOT 
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25 stycznia w godzinach popoğudniowych na Placu 

Zwyciňstwa w KuŦni Raciborskiej przy pomocy 

dŦwigu posadowiono waŨŃcy 18 ton gğaz. Obelisk 

zostağ przywieziony z wyrobiska kopalni piasku Ko-

tlarnia. Cağa operacja trwağa niemal 5 godzin. 

KamieŒ - jak zaznacza burmistrz Paweğ Macha, kt·-

ry jest inicjatorem przewiezienia tego ogromnego 

gğazu do KuŦni - jest pomnikiem natury i z tego 

wzglňdu zostağ juŨ nieoficjalnie okreŜlony mianem 

"pňpka Ŝwiata". Docelowo ma on byĺ elementem 

dekoracyjnym zmodernizowanego Placu Zwyciň-

stwa, kt·ry jeszcze w tym roku zmieni sw·j wyglŃd. 

W zwiŃzku z tym, Ũe gminy nie staĺ, by w cağoŜci 

pokryĺ koszty przebudowy tego centralnego punktu 

naszego miasta (na dziŜ gminne pieniŃdze mogŃ po-

kryĺ remont 75 % powierzchni placu), zostağ zğoŨo-

ny wniosek o dofinansowanie, by plac moŨna byğo 

odnowiĺ w cağoŜci. Gdy zamiar ten zostanie zreali-

zowany, wspomniany wyŨej gğaz (jeŜli uda siň w 

nim wywierciĺ otwory) m·gğby stanowiĺ element 

fontanny. 

Zamiarem burmistrza jest przywiezienie do KuŦni 

jeszcze jednego gğazu, kt·ry aktualnie znajduje siň 

na dnie zbiornika na terenie kopalni piasku. Na razie 

nie wiadomo, kiedy to siň stanie. 

 Bartosz Kozina 

18-tonowy gġaz z kopalnianego wyrobiska dotarġ na  Plac Zwyciństwa 

Plac Zwyciństwa w KuŢni Raciborskiej ma byļ wyremontowany jeszcze 
w 2018 roku 

Nie tylko Plac Zwyciňstwa, ale i pomnik na nim zlo-

kalizowany jeszcze w tym roku moŨe doczekaĺ siň 

rewitalizacji. Aktualnie trwajŃ konsultacje zğoŨonego 

wniosku o dofinansowanie remontu Placu Zwyciň-

stwa w KuŦni Raciborskiej z Lokalnej Grupy Dzia-

ğania. 

Projekt jest pierwszym etapem remontu placu, kt·ry 

przewiduje wymianň nawierzchni na kostkň granito-

wŃ. Szacowany koszt to 241 005,31 zğ. Kolejnym 

etapem remontu jest rewitalizacja Pomnika Zwyciň-

stwa. 

Wniosek zostağ zğoŨony do Ministerstwa Kultury i 

Dziedzictwa Narodowego w ramach programu 

"Wspieranie opieki nad miejscami pamiňci i trwağy-

mi upamiňtnieniami w kraju". 

Projekt przewiduje oczyszczenie 9 pğyt granitowych, 

oczyszczenie napis·w oraz tablicy, wymiana 4-

stopniowych schod·w oraz podstawy, postawienie 3 

maszt·w flagowych, oŜwietlenie punktami Ŝwietlny-

mi oraz ustawienie ğawek. 

Koszt projektu to 106 051,41 zğ. Przewidywany ter-

min realizacji lipiec/sierpieŒ 2018 r. 

 

UM KuŦnia Raciborska 
 

Pomnik na Placu Zwyciňstwaï stan dzisiejszy i planowany po rewitalizacji 
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Wizyta przedstawiciela IPN w KuŢni Raciborskiej cd. 

Przedstawicielem Instytutu Pamiňci Narodowej byğ 

Jan KwaŜniewicz - gğ·wny specjalista oddziağowego 

Biura Upamiňtnienia Walk i MňczeŒstwa. 

Konsultacje rozpoczňğa dyskusja na temat pomnika 

poŜwiňconego mieszkaŒcom KuŦni Raciborskiej, 

kt·rzy zginňli w czasie obu wojen Ŝwiatowych. 

Kwestie sporne wzbudzağa tu niemieckojňzyczna 

tablica umieszczona w dolnej czňŜci pomnika oraz 

wieŒczŃcy pomnik krzyŨ maltaŒski zawierajŃcy daty 

1914-1918 i 1939-1945. UczestniczŃcy w spotkaniu 

Marcin Gağuszka-Biernacki poinformowağ przedsta-

wiciela IPN, Ũe UrzŃd prowadziğ juŨ korespondencjň 

z Instytutem w sprawie pomnika, w kt·rej to poru-

szono problemy zmiany na pomniku tablicy oraz 

wspomnianego wyŨej krzyŨa. - ZğoŨyliŜmy wniosek 

o dofinansowanie zadania ze Ŝrodk·w pozostajŃcych 

w dyspozycji ministra wğaŜciwego do spraw kultury 

i ochrony dziedzictwa narodowego. Chcemy ponad-

to wystŃpiĺ do IPN z propozycjŃ nowego tekstu 

dwujňzycznego na tablicy - powiedziağ inspektor ds. 

promocji. 

Do koniecznoŜci zmiany tablicy z niemieckojňzycz-

nej na dwujňzycznŃ przychyliğ siň Jan KwaŜniewicz. 

Zwr·ciğ siň ponadto z pytaniem, czy istnieje udoku-

mentowany wykaz polegğych mieszkaŒc·w KuŦni 

(inskrypcja, kt·ra obecne znajduje siň na tablicy 

wskazuje, Ũe podczas II wojny Ŝwiatowej zginňğo 

129 Ũoğnierzy, 35 os·b zmarğo w trakcie internowa-

nia w ZSRR oraz 14 cywil·w). - Potrzebny jest jaki-

kolwiek dokument, na podstawie kt·rego oparto za-

pis o iloŜci polegğych - powiedziağ J. KwaŜniewicz 

sugerujŃc, by na nowej tablicy umieŜciĺ ğŃcznŃ licz-

bň ofiar wojny, bez dzielenia ich na cywil·w i Ũoğ-

nierzy. 

W dalszej czňŜci dyskusji ustalono, Ũe liczba pole-

gğych mieszkaŒc·w KuŦni Raciborskiej wynika z 

zapisu w kronikach, kt·rych kserokopie zostanŃ 

przesğane do IPN. Nie wiadomo natomiast czy ist-

nieje pierwotna dokumentacja budowy pomnika. To-

warzystwo MiğoŜnik·w Ziemi Raciborskiej pr·bo-

wağo dotrzeĺ do dokument·w u poprzednich pro-

boszcz·w, jednak ich poszukiwania nie przyniosğy 

Ũadnego rezultatu. 

Nim uczestnicy przeszli do drugiej czňŜci rozmowy 

zdecydowano, Ũe w sprawie pomnika znajdujŃcego 

siň na terenie koŜcielnym UrzŃd Miejski przygotuje 

odpowiednie dokumenty (w skğad kt·rych wchodziĺ 

bňdzie wizualizacja pomnika, proponowana treŜĺ do 

zamieszczenia na tablicy dwujňzycznej oraz ksero-

kopia kroniki zawierajŃcej fragment m·wiŃcy o licz-

bie polegğych os·b), po czym przeŜle je do IPN w 

celu zaopiniowania przez Oddziağ. 

Dyskusjň na temat drugiego obiektu (Pomnik Zwy-

ciňstwa) otworzyğa Dominika Turkiewicz informujŃc 

o etapach modernizacji obiektu znajdujŃcego siň na 

Placu Zwyciňstwa. Na jego renowacjň UrzŃd zğoŨyğ 

do ministra wğaŜciwego do spraw kultury i ochrony 

dziedzictwa narodowego wniosek o dofinansowanie, 

kt·ry zamyka siň kwotŃ ok. 106 tys. zğotych. Obej-

muje on czyszczenie pğyt, renowacjň element·w zde-

gradowanych oraz wykonanie tablicy upamiňtniajŃ-

cej 100. rocznicň odzyskania niepodlegğoŜci. Przed-

stawiciel IPN potwierdziğ koniecznoŜĺ skonsultowa-

nia z Instytutem treŜci i wizerunku tablicy. 

Jan KwaŜniewicz poprosiğ r·wnieŨ o wglŃd w 

uchwağň, kt·ra nadağa placu znajdujŃcemu siň w cen-

tralnej czňŜci miasta miana Placu Zwyciňstwa. Trze-

cia czňŜĺ spotkania sprowadziğa siň  do     c.d. str. 16  

Przedstawiciele Urzňdu Miejskiego i TMZR na placu koŜcielnym 

wraz z J. KwaŜniewiczem z IPN 

Delegacja UM na Placu Zwyciňstwa  
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Wizyta przedstawiciela IPN w KuŢni Raciborskiej c.d. 

przeprowadzenia wizji lokalnej w 

terenie. W kwestii Pomnika Zwy-

ciňstwa Jan KwaŜniewicz zapro-

ponowağ przeprowadzenie nastň-

pujŃcych prac: oczyszczenie ka-

mieni, oczyszczenie wszystkich 

metalowych czňŜci, zaprojektowa-

nie tablicy upamiňtniajŃcej roczni-

cň odzyskania niepodlegğoŜci w 

wersji ujednoliconej z istniejŃcŃ 

pğytŃ upamiňtniajŃcŃ rocznicň po-

Ũaru i umieszczenie ich na pğytach 

skrajnych. Ponadto wskazağ na 

koniecznoŜĺ Ŝcisğego poğŃczenia 

metalowych element·w orğa 

(obecnie korona znajduje siň kilka 

centymetr·w nad gğowŃ ptaka), 

zaŜ sam wizerunek oraz daty 

umieŜciĺ na obecnej pğycie wyŨej 

wraz z tablicŃ pamiŃtkowŃ, kt·rŃ 

naleŨağoby umieŜciĺ pod datami. 

Hasğa istniejŃce na pomniku mogŃ 

pozostaĺ (mowa o trzech wyra-

zach: "Walka", "Praca" i 

"Nauka"). Do rozwaŨenia pozosta-

je propozycja zmiany dat na po-

mniku. W przypadku nowej tabli-

cy okolicznoŜciowej w rocznicň 

odzyskania niepodlegğoŜci istnieje 

moŨliwoŜĺ ubiegania siň o wspar-

cie finansowe ze strony Instytutu 

Pamiňci Narodowej. Wskazane 

jest wystŃpienie do potomk·w au-

tora pomnika, o wyraŨenie zgody 

na ingerencjň w prawa autorskie. 

Podobnie jak w przypadku pomni-

ka poŜwiňconego ofiarom wojen 

znajdujŃcym siň przy koŜciele, tak 

i tutaj UrzŃd zostağ zobligowany 

do skompletowania i przesğania do 

IPN odpowiednich dokument·w, 

czyli szczeg·ğowej wizualizacji 

pomnika oraz proponowanej treŜci 

wszystkich tablic na pomniku. 

  

Oprac. na podst. protokoğu Bar-

tosz Kozina, fot. M. Gağuszka-

Biernacki, B. Kozina 

Od marca pġacimy wińcej za Ŗmieci 

Podczas XXXIX sesji Rady Miejskiej w KuŦni Raciborskiej w 

dniu 02 lutego 2018 r. radni przyjňli uchwağň, w wyniku kt·rej 

juŨ od marca zapğacimy wiňcej za wyw·z Ŝmieci. PodwyŨka 

jest doŜĺ znaczna, bowiem z dotychczasowych 9,50 od osoby, 

do miesiňcznych opğat bňdziemy musieli doliczyĺ dodatkowe 6 

zğ, co da nam stawkň 15,50 zğ za osobň co miesiŃc. 

Gğosowanie przeprowadzono w skğadzie 13-osobowym. Za 

przyjňciem rzeczonej uchwağy gğosowağo 7 radnych, 5 siň 

wstrzymağo, a 1 osoba byğa przeciw. 
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Ministerstwo SprawiedliwoŖci udzieli finansowego 
wsparcia kuŢniaŌskiej szkole 

Niemal p·ğ miliona zğotych moŨe otrzymaĺ z Mini-

sterstwa SprawiedliwoŜci UrzŃd Miejski wraz ze 

SzkoğŃ PodstawowŃ im. Jana Wawrzynka w KuŦni 

Raciborskiej na zaadaptowanie piwnic w budynku 

szkoğy, gdzie powstanie Ŝwietlica i - co najwaŨniej-

sze - zlikwidowany zostanie uciŃŨliwy zapach. 

12 stycznia w Urzňdzie Miejskim w KuŦni Racibor-

skiej odbyğo siň spotkanie wğadz miasta z wicemini-

strem sprawiedliwoŜci Michağem Wosiem. W spo-

tkaniu uczestniczyğa r·wnieŨ dyrektor Szkoğy Pod-

stawowej im. Jana Wawrzynka Kinga Apollo, gdyŨ 

problem, kt·ry omawiany byğ podczas wizyty wice-

ministra dotyczyğ gğ·wnie kuŦniaŒskiej plac·wki, a 

ŜciŜlej - moŨliwoŜci pozyskania pieniňdzy na moder-

nizacjň szkolnych pomieszczeŒ. 

- Ministerstwo SprawiedliwoŜci jest w posiadaniu 

dodatkowych Ŝrodk·w, kt·re moŨna przeznaczyĺ na 

finansowanie inwestycji zwiŃzanych z profilaktykŃ 

trudnych zachowaŒ. Mamy nierozwiŃzany dotŃd 

problem ciasnych pomieszczeŒ niedzielnej szk·ğki 

anioğ·w str·Ũ·w, kt·ra jest ŜwietlicŃ ŜrodowiskowŃ 

naszej KuŦni - m·wi Kinga Apollo. - W zwiŃzku z 

tym, Ũe korzysta z niej doŜĺ spora liczba dzieci, 

chcemy iŜĺ w kierunku wyremontowania cağej piw-

nicy, w czym ministerstwo moŨe nam pom·c - doda-

je dyrektor szkoğy. 

Jak podkreŜla w rozmowie z nami dyrektor Apollo, 

modernizacja piwnic pociŃga za sobŃ coŜ jeszcze. 

Tzw. "poziom -1" jest jedynym w cağym budynku 

szkoğy, kt·ry nie zostağ dotŃd wyremontowany. 

Kompleksowy remont nie tylko pom·gğby w utwo-

rzeniu dodatkowych pomieszczeŒ, ale - co istotne - 

doprowadziğby do cağkowitej likwidacji uciŃŨliwego 

zapachu, o kt·rym dğugo dyskutowano przez ostat-

nie lata (W 2012 r. szkoğa przeszğa gruntowny re-

mont posadzek na wszystkich piňtrach w celu usu-

niňcia z nich impregnatu, jakim w duŨej mierze byğ 

trujŃcy xylamit. Jedynym poziomem, w kt·rym tego 

nie zrobiono, byğy szkolne piwnice - dop. red.). 

- Remont zostağby wiňc przeprowadzony komplek-

sowo. Powstağaby nowa Ŝwietlica, a jednoczeŜnie 

pozbylibyŜmy siň uciŃŨliwego zapachu. JeŨeli poğŃ-

czymy jedno z drugim, moŨemy - o czym zapewniğ 

nas wiceminister WoŜ - liczyĺ na wyposaŨenie Ŝwie-

tlicy oraz zapewniĺ Ŝrodki finansowe dla os·b, kt·re 

prowadzŃ zajňcia z dzieĺmi. JeŨeli zğoŨymy wniosek 

i 

zyska on aprobatň, kwota, jakŃ moglibyŜmy na ten 

cel pozyskaĺ wynosi niemal p·ğ miliona zğotych - 

wyjaŜnia K. Apollo. 

Jak zaznacza dyrektor kuŦniaŒskiej podstaw·wki, 

inwestycja mogğaby zostaĺ zrealizowana w czasie 

wakacji, tak aby od wrzeŜnia dzieci mogğy w peğni 

korzystaĺ z odnowionych pomieszczeŒ w zupeğnie 

nowych warunkach i - co najwaŨniejsze - bez wy-

czuwalnego juŨ, draŨniŃcego zapachu. 

Bartosz Kozina, fot. UM KuŦnia Raciborska  

Remont mostu na Wierzbniku zakoŌczony  
ZakoŒczone zostağy prace na moŜcie na 

Wierzbniku ğŃczŃcym Brantolkň z Przery-

ciem w Rudach. 

Remont zostağ zakoŒczony, prace odebrane 

przez Kierownika Referatu Inwestycji nasze-

go Urzňdu. W przyszğym roku zaplanowane 

sŃ prace majŃce poprawiĺ stan drogi pomiň-

dzy mostem, a przejazdem kolejowym. 

Wojciech Wňglorz  



 

 

W zwiŃzku z likwidacjŃ ślŃskiego ZarzŃdu Meliora-

cji i UrzŃdzeŒ Wodnych w Katowicach, gmina KuŦ-

nia Raciborska pozyskağa bezpğatnie sprzňt przeciw-

powodziowy, a szczeg·lnie ğ·dŦ QUICKSILVER z 

silnikiem strumieniowym Mercury. Udağo nam siň 

r·wnieŨ pozyskaĺ pompy pğywajŃce NIAGARA, 

agregat prŃdotw·rczy, wňŨe, worki przeciwpowo-

dziowe. Sprzňt jest w bardzo dobrym stanie tech-

nicznym i zostanie rozdysponowany do jednostek 

OSP z terenu naszej gminy. 

Dziňkujemy śZMiUW w Katowicach za dostrzeŨe-

nie naszych potrzeb i nieodpğatne przekazanie sprzň-

tu. 

Gminne Centrum ZarzŃdzania Kryzysowego 
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Jankowice, Ruda Kozielska i Turze dmuchajŃ na 

zimne. Wydajne generatory prŃdu juŨ w remi-

zach OSP! 

We wtorek 6 lutego samorzŃdy Jankowic, Rudy Ko-

zielskiej i Turza dokonağy zakupu spalinowych ge-

nerator·w prŃdu o mocy 10 KV na potrzeby dziağaŒ 

antykryzysowych i zapewnienia normalnej dziağal-

noŜci obiekt·w uŨytecznoŜci publicznej w przypad-

ku dğugotrwağych przerw w dostawie energii elek-

trycznej. Niestety w ostatnich latach coraz czňŜciej 

dochodzi do nawağnic, kataklizm·w pozbawiajŃcych 

mieszkaŒc·w dostňpu do prŃdu na wiele godzin a 

czasem nawet dni. Soğtys Jankowic Henryk Machnik 

o zamiarze zakupu takiego generatora poinformowağ 

wğadze gminy po ubiegğorocznej lipcowej nawağni-

cy. Burmistrz poparğ ten pomysğ, rozpropagowağ go i 

zapowiedziağ, Ũe kaŨdemu samorzŃdowi wiejskiemu, 

kt·ry bňdzie chciağ taki sprzňt zakupiĺ dofinansuje 

go w wysokoŜci 50% wszystkich koszt·w. Ostatecz-

nie na nabycie generatora zdecydowağy siň Jankowi-

ce, Turze i Ruda Kozielska a tematem sprowadzenia 

optymalnych rzŃdzeŒ zajmowağ siň radny Ernest 

Drazik z Rudy Kozielskiej.  Burmistrzowi chodziğo 

gğ·wnie o to, aby w czasie dziağaŒ kryzysowych w 

kaŨdej miejscowoŜci byğo miejsce, w kt·rym bňdzie 

ğŃcznoŜĺ ze Ŝwiatem, bňdŃ dziağağy telefony, systemy 

ostrzegawcze i systemy alarmowe (syrena OSP), 

oŜwietlenie zaŜ mieszkaŒcy bňdŃ mieli dostňp do 

wszelkich potrzebnych informacji a nawet moŨli-

woŜĺ awaryjnego nağadowania tam swoich telefo-

n·w kom·rkowych. Agregat zimŃ zapewni moŨli-

woŜĺ ciŃgğoŜci ogrzewania obiekt·w w tym remiz 

OSP, kt·re bez prŃdu nie dziağa ze wzglňdu na 

pompkň i elektryczny podajnik.  C.d. str. 19 

Sprzńt dla jednostek OSP 

Generatory prĺdu w remizach OSP! 

Co sġychaļ w remizach 
Ochotniczych StraŤy PoŤarnych  


